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Методические рекомендации учителю по подготовке учащихся к сдаче ЕГЭ по английскому языку
В последнее время термин ЕГЭ  очень часто употребляется в разговорах педагогов, учащихся школ и их родителей. Сейчас появилось множество готовых учебных пособий по подготовке учащихся к сдаче ЕГЭ, но они, как правило, 

· направлены на учащихся старших классов, 

· не дают методики и форм работы для подготовки к заданиям в формате ЕГЭ,

· дают готовые тесты, которые можно выполнить один раз, а потом выбросить это пособие,

Совершенно очевидно, что начинать подготовку учащихся к ЕГЭ надо не в старших классах, а гораздо раньше. Я, например, начинаю эту подготовку уже в 5 классе.

Что же можно предложить учащимся в 5 классе? Задания по аудированию, чтению и грамматике представлены в любом УМК. Я хочу остановиться на заданиях по говорению и письму.
Для совершенствования разговорных навыков  мы предлагаем монологическое и диалогическое высказывание. Монологическое высказывание реализуется в заданиях типа:

· дать развёрнутый ответ на поставленный вопрос учителя (в течение 1 минуты)

· высказаться по тематической ситуации (2-3 минуты) с опорой на текст или речевые опоры
· выполнить  упражнения описательного, сравнительного характера

Диалогическая речь на иностранном языке сложнее, чем монологическая, поскольку в ней должны быть задействованы умения не только говорения, но и аудирования. Первый этап работы с диалогами- подготовка своего диалога на основе модели (это подготовленная речь с постоянными парами).  В 5 классе пока только этот этап хорошо работает. 
В разделе «Письмо» можно отработать с учащимися написание личного письма (разные варианты). При этом можно выучить шаблон написания личного письма, так как меняется только основная часть письма, а вступление и заключение остаётся одинаковым для всех личных писем. В некоторых классах даже можно дать эссе-мнение (примитивный вариант с опорами). Предлагаю примеры заданий по говорению и по письму, которые хорошо «работают» в 5 классе (проверяла на своих учениках).
Speaking (5 form) (примеры ситуативного высказывания)

I. Give a 1-minute talk (8-10 sentences) on the situation:

1) Give a 1-min talk about your best friend. Say,

· Why he/she is your best friend

· What you like doing together and why

2) Give a 1-min talk about your daily life. Say,

· What activities you enjoy / prefer doing and why

· What activities you hate / can’t stand doing and why

II. Speak on these situations giving 2 reasons  (an opinion talk)- 5 sentences

1) Playing computer games is the most exciting activity. Agree or disagree and give 2 arguments.

2) People read books only to get information. Agree or disagree and give 2 arguments.

Useful Vocabulary:
· I think….         I agree that…….         I absolutely agree with you  / that….   

·  In my opinion……….           To my mind…….

· I’m afraid I can’t agree with that.        As for me….             

· On one hand………..on the other hand……..

· To tell (you)  the truth……
Стандартные аргументы (для аргументированного высказывания)

· It can help me …(in my future life, in my future job,…)
· It helps me …..(relax,  do, make,  learn, understand,  see,   think…)
· It can teach me to…. (do,  think, be, communicate with people, write letters….)  
· It takes too much time to do it.   It takes too much money…./efforts
· It’s good  /  bad for my health (eyes, teeth…)
· It’s too expensive for me….
· ….is full of information about…..,  is full of pictures and real facts 
· ……is useful /useless for……
· I think it’s a waste of time
· It makes me think about…        
· It makes me feel happy/ sad/ angry/ tired…..
· It’s very stressful /  boring/ unhealthy / dangerous….
· ……because we can ….(break our arms, legs, ….) 
· ……because we get fitter and stronger
Writing(5 form)- написание личного письма
Writing a Personal Letter     (elementary level- 5-6 form)
Образец  написания личного письма

1) Адрес и дата пишется в правом верхнем углу письма ( в краткой форме).
2) Первая часть письма- Introduction (вступление). В этой части письма автор благодарит за полученное письма или извиняется, что долго не писал.

3) Вторая часть письма- Main Body (главная часть письма). Это самая большая часть письма, так как в этой части письма автор отвечает на все вопросы и выполняет все задания.

4) Третья часть письма- Conclusion (заключение). В этой части письма автор должен указать причину, почему он заканчивает писать письмо. 
5) Конец письма-Ending (завершение письма). Эта фраза зависит от степени близости автора и адресата, после неё ставится запятая и далее (с новой строки) указывается своё имя.
	Части письма
	Что пишем (фразы)

	Вступление
	I  was so pleased /glad to get (receive ) your letter. Many thanks for…It was great to hear from you.

Sorry for not writing earlier, but I was busy with my exams (I was ill…)How are you? I think everything is OK.

	Главная часть
	You ask me some questions. Well…  I’d like to know….

	Заключение
	Well, I must finish now because……..(I have to go to the sports club; I have to do my homework; I  have to help my mum…)   Looking forward to seeing you. Hope to hear from you soon.

	Конец письма
	Best wishes,   All the best,    Lots of love,   Yours,  


Letter-Writing 5th form      Примеры писем
№1. Writing a personal letter HELLO NEW PEN-PAL! 
Read  John’s  letter to his new pen-pal Alex. Write a letter to Alex (as your new pen-friend) and tell him about yourself : your  personality,  your family and your interests.

                                                                                                              12 Castle Street

                                                                                                              New York, YB 33

                                                                                                              13 January

Dear Alex,

I’m very happy to have you as my new pen-pal. My name is John. I’m 10 years old and I live in New York, USA. 

I’m very sociable and I like to spend lots of time with my friends. 

My dad is a teacher and my mum’s a businesswoman. I’ve got one sister Karen. She’s a university student. She’s going to be a lawyer.

I’m good at Arts  and History at school. I’m really interested in drawing and I love painting pictures of the countryside. I’d like to be a painter in the future. I’m also in the rugby team. I enjoy playing sports but my sister doesn’t. 

How about you? Looking forward to hearing from you soon.

All the best,

John

№2.     Write a letter to your friend Bob telling him how you spend your summer holidays last year (either fantastic or horrible) – 100-140 words

Write about:

· Where you are staying

· The food and the weather

· Holiday activities
№3.   This is part of  a letter from your English pen friend Sean.

Write back to Sean answering his questions. (100—120 words)
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                                                                                                                       StPetersburg


                                                                                                                       Russia


                                                                                                                     } пропустить строчку                                                                                                                                                             


                                                                                                                       January 1st 





      Dear Mary,


     Thank you for your lovely letter.


                            } пропустить строчку (каждый параграф начинать пропуская строчку)


    In your last letter you  asked  me some questions. Well, I’d like to answer your questions….


                          } пропустить строчку


   Sorry, I must finish now   because I’ve got an exam tomorrow.  Write back soon and tell me all  


    your news.


  


                          } пропустить строчку


      Yours,


                         } пропустить строчку


      Anna














……I live in Suntown. This is a small town in Britain. There are some cinemas and a nightclub in our town. At weekends, my friends and I go to the club because we enjoy dancing very much. What are your interests? Where do you live? What is your town /city famous for?  Is there a lot to do and what do you do at weekends?


Write back soon,


Love,


Sean








